
J oa n O i l e : 

, ,Publicul nu vede, 
ci revede''  

Tot ce am citit şi auzit despre 1 dumneavoastră, în 1 993, la condu
Festivalul  Internaţional de Teatru cere a dus la creşterea prestigiului 
de la Sitges probează că venirea său şi mai ales la schimbarea pro-

în z i le le când mă aflam la Sitges, la Festiva l u l  I nternaţiona l  de 
Teatru, revista barceloneză de specia l itate "Escena" a pub l icat 
o a m plă prezenta re a l u i  Joa n Oi le, cu noscut om de teatru 
span iol ,  reg izor, cr it ic ş i  profesor-teatrolog reputat. Sarc ina 
mea de a vi-I înfăţişa este aşadar uşu rată de pub l ica rea, a ici ,  a 
u nei  casete biog rafice d i n  care afl ăm că s-a născut la Ba rce lona 
în 1 955 ,  că a stud iat F i losofia ş i  Literele  l a  U n iversitatea 
Autonomă şi că � l icenţiat în Artel e  spectaco l u l u i  la  I n stitutu l  
de Teatru d i n  Barcelona.  A creat, cu un  grup  de prieten i ,  în  
1 974, trupa Dago l l  Dagom. A sem nat patruzeci de spectacole. 
Cu Din sat în sat (Ober die Dorfer) de Peter Handke a obţi n ut 
Pre m i u l  critic i i .  A fondat, împreu nă cu Jordi Mesa l les, u n  
coleg i u  de teatru u nde a re c lasă de c i ncisprezece a n i .  Prezi ntă, 
la Rad io  Cata l u nya, u n  prog ra m săptă m â n a l  şi ,  la te levizi u ne, 
un a ltu l ,  pe Ca na l  33 .  
Festiva l u l  I nternaţiona l  de Teatru de la S itges (STI), în  form u l a  
actua lă ,  este o a ltă· creaţie a l u i  Joa n Oi le; la  cea de-a 3 1 -a ediţ ie 
e una d i ntre cele mai urezistente" întâ l n i ri teatra le de pe conti
nent. Pe Joan Oi le  m u lţi îl i u besc ş i  m u lţi  îl contestă pentru 
fra ncheţea cu ca re îşi expri mă opi n i i le, pentru ne l in iştea cre
atoa re, ca re n u-i l asă n ic i  pe a lţ i i  să doarmă. Are m u lt fa rmec, e 
com u n icativ, e, în fi ne, o persona l itate cuceritoa re, cu o dori nţă 
de a fă ptu i  i repres ib i lă  ş i  conta m i na ntă. S im patia spec ia lă  pe 
care o a re pentru ţa ra noastră (a înfiat de c u rând u n  cop i l  d i n  
eterna ş i  fascina nta Româ n ie) n i- l  a p ropie ş i  m a i  m u lt. Deşi în 
z i le le festiva l u l u i  e ra cât se poate de tracasat, m-a întâ m p i nat 
cord i a l :  "Câ nd stă m  de vorbă?". Ş i  am stat. Despre teatru l  româ
nesc, pe ca re îl a d m i ră .  Despre Andrei  Şerba n .  Despre festiva
l u l  de la Ti m i şoa ra şi  despre cel de la S ib iu .  Despre Piatra 
Neamţ. Am făcut ş i  l i ste de piese ş i  a utori contempora n i, încer
câ nd să "co lat ionez" i nformati i l e  sa le cu rea l itatea. Ne-a m si 
contrazis cu privi re la  u nele �pectacole văzute la Sitg
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consem n at, iată, câte ceva d i n  repetate!� noastre conversaţi i .  
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fi lului, prin orientarea expresă spre 
creaţia contemporană. Ce alte lu
cruri aţi mai modificat în viaţa aces
tui festival? 
Am dorit ca festivalul să devină un 
loc în care să fie binevenite orice fel 
de spectacole, cu condiţia să fie 
bune. Am acordat mai multă atenţie 
dramaturgiei, puţin cunoscute la noi, 
din tările estice, cum ar fi aceea din 
România, tară cu care am colaborat 
continuu.  Au fost aici Cătăl ina Buzo
ianu, Tompa Gâbor, care sunt acum 
marii prieteni ai  festivalului .  În acest 
an, pentru că festivalu l  n-a avut fon
duri să creeze prea mu lte producţii 
proprii, l-am recomandat Guvernului  
lnsulelor Ba lea re pe Tom pa, care anul  
trecut a făcut un excelent spectacol 
cu Tango de Mrozek. A real izat, 
acolo, Sfârşit de partidă de Samuel 
Beckett, care a putut fi văzut şi aici, la 
Sitges. Am invitat, în trecut, Teatrul . 
"Bulandra", Teatrul Maghiar din Cluj, 
Teatrul Mic, pe Valeria Seciu cu 
Pelicanul, pe Maia Morgenstern cu 
cabaretul Lola Blau. 

Prin mine, iată, Oana Pellea vă 
răspunde la o solicitare, oferindu-vă 
materiale despre spectacolul Ioana 
d'Arc ... 
Da, am mulţi prieteni în România. Era 
şi Cristina Dumitrescu, marea mea 
prietenă, care ne-a părăsit... Dar să vă 
răspund la întrebarea privind schim
bările din festival. As vrea să cred că 
ne-am special izat, în' ultima vreme, în 
teatrul contemporan. Am dori ca 
fiecare ediţie să ofere o vedere pa-

. noramică asupra unei ţări, să-i pre
zinte pe autorii .noi, valoroşi. Pentru 
că pe piaţa internaţională, adesea, nu 
ajung cei mai buni; alegerea se face, 
cel mai adesea, după criterii de opor
tunitate de piaţă, nu după cal itate. 

Care este scopul declarat al actualei 
ediţii a STI? 
Creaţia contemporană. În această 
idee am inclus şi un Congres a l  spa-
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ţii lor alternative de teatru din toată 
Spania, dedicat teatrelor particulare 
independente. Ele sunt acelea care 
se ocupă cu precădere de autorii noi. 
Sunt, deci, "complicii" noştri. Para
doxal, această enormă răspundere a 
noii dramaturgii e luată pe seama lor 
de teatrele m ici, care n-au nici  
mijloace economice suficiente. 

Aceste trupe mici se preocupă şi de 
înnoirea l imbajului teatral. Repre
zintă ele avangarda teatrală din 
toate punctele de vedere? 
Normal. Inovatia în materie de crea
ţie literară e legată de formele noi de 
l imbaj scenic. 

Nu vi se pare că, în acest moment, 
trupele experimentale refac avan
garda anilor '60, care a marcat un 
vârf în acest secol? 
Cred că fiecare ţară din Europa are 
propriu l  raport cu "clasici i  avan
gardei". ?tiu că în România se joacă 
des Ionescu, Beckett, care fac parte 
d in repertoriu l  european. Asta vă 
ajută, poate, să înţelegeţi mai bine 
ceea ce ati trăit. O istorie diferită de a 
celorlalte' ţări din Europa. Într-o pa
ranteză aş avea să spun că mă ui
meşte faptul că nu e cunoscut, în 
afara graniţelor, Caragiale. Poate 
pentru că e prea specific, pentru că 
reprezintă o altă realitate ... 

Ce aţi avea de spus despre creaţia 
contemporană actuală din Spania, 
promovată de trupele indepen
dente? În ce raport se află ea cu tra
diţia avangardei spaniole? 
Curios, trupele de avangardă d in  
spaţiul catalan nu creează pe bază de 
text. lată, Faras de  calor, un grup de 
teatru agitatoric, vizual .  Carles San
tos, care combină teatrul cu muzica. 
Tradiţia noastră a fost întreruptă 
timp de patruzeci de ani, în perioada 
franchismulu i .  Creatori i  au căutat 
alte căi, care nu trec prin creaţia lite-
rară. · 
Care este atunci viitorul textului de 
teatru, pentru care şi dumnea
voastră mil itaţi? 
Există un viitor pentru toate formele 
de teatru, cu conditia ca ele să nu se 
îndepărteze de emoţie. Cred că aces
ta este marele atu al teatrului în era 
noastră, când publ iculu i  i se fac atâ
tea cadouri teribile, magnifice, pre
cum Internetul. Nu e nimic peiorativ 
în ceea ce spun. Teatrul trebuie să-şi 
urmeze, tocmai de aceea, calea sa. 

În efortul de internaţionalizare a 
limbajului propriu, teatrul a adop
tat în ultima vreme formula teatru
dans, foarte bine reprezentată şi la 
festivalu l  de la Sitges. Ce evoluţii 
vedeţi în această direcţie? 

Aceste formule noi trebuie să per
mită în viitor formarea unor com
panii multiculturale, după cunoscu
tul model al lui Peter Brook. 

Vom asista şi la o clasicizare a noilor 
forme "l ibere"? Această l iberalizare 
extremă nu reclamă şi o rigoare es
tetică, pentru a nu ieşi din spaţiul 
profesionist? 
Libertate fără formă înseamnă haos 
sau n imic. Trebuie găsită forma lu
crurilor pentru a crea ceva nou, via
b i l .  Cred că în această privi nţă 
creaţia contemporană este sclaya 
părinţilor ei .  E d ific i l  pentru tineri i  
de azi să scape de i nfluenţa celor 
care au trasat un drum foarte pu
ternic: Pina Bausch, de exemplu.  În 
mu lte montări, pe care le  văd peste 
tot în Europa, genu l  lansat de ea pe 
piaţă ca o noutate constituie o 
referintă. Creatia nouă a reusit să 
iasă d i�  corzi le unei  retorici, dar  a 
creat o altă retorică, o retorică a 
modernităţi i .  E foarte pericu los .  
Văd peste tot, în  A merica sau 
Africa, aceleaşi imagin i .  Un  a lfabet 
codat, care nu mai  înseamnă cre
aţie originală. Un soi de modă. Un  
catalog a l  imagini lor, pe  care fie
care le adaptează mai mu lt sau mai 
puţin.  

Un paradox al teatrului  contempo
ran, nou. 
Periculos. Când descoperi un creator 
cu personalitate tocmai asta apre
ciezi: distanţarea de clişeele avan
gardei. 

Revenind la ediţia din acest an a STI: 
sunteţi mulţumit? Ce remarci 
deosebite aveţi de făcut? 
Da, sunt mulţumit. A fost o partici
pare foarte largă, cu trupe din multe 
ţări :. Germania, Franţa" Italia, Argen
tina, Chile ... Publicul a fost mai recep
tiv, acceptând propunerea de a des- . 
coperi lucruri noi. La noi, publicul, de 
obicei, nu vede, ci revede. E lenes. 
Cred că de data asta publicul ne-·a · 
făcut un cadou: bunăvointa de a 
accepta lucruri diferite de ceÎe ştiute. 
E bine că există cel puţin această 
curiozitate; altfel, suntem destul de 
singuri şi în derivă. Guvernul  nu vrea 
să iasă d in  tradiţie ş i  să sprij ine 
creaţia tânără. 

/-am mulţumit agreabilului meu inter
locutor şi m-am abţinut să-/ confirm, 
cu argumente autohtone, în cele 
spuse. Păstrez pentru mine consolarea 
că şi la alţii e la fel. 

Doina Papp 
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